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اخبار

وزارت ارتباطات حق ورود 
به حوزه محتوایی اینترنت را ندارد

نماینده مردم مش��هد با تأکید 
بر اینک��ه وزارت ارتباطات حق 
ورود به محتوا را ندارد، تصریح 
کرد: متأس��فانه رئیس جمهور  
در حالی پای��ان دوران »منبر« 
را اع��ام می کند ک��ه معتقد اس��ت ماهواره ها و 
شبکه های اجتماعی هیچ نقش منفی ای در ایمان 
و اعتماد مردم نداشته اند؛ از ایشان می پرسیم آیا 
تابه حال س��ری به محاکم قضایی زده اید تا تأثیر 
ماهواره را بر خانواده ها از نزدیک مش��اهده کنید؟ 
نص��رالله پژمان فر در ادامه گفت:  آیا وظیفه دولت 
صرفاً توس��عه فیبرهای نوری اس��ت که موجب 
گسترش ش��بکه های اجتماعی می شود؟ آیا این 
اقدام چی��زی به غیر از نوکری اجانب اس��ت؟ آیا 
تاکنون از ظرفیت پهنای باند موجود به درس��تی 
استفاده شده است؟ وی اظهارنظر رئیس جمهور 
مبنی بر توصیف ارتباط با شبکه جهانی به عنوان 
یک حق ش��هروندی را مایه تأسف خواند و گفت: 
آیا این به معنی وادادگی به نظام سلطه و پذیرش 
تفس��یر آمریکایی از ارتباطات نیست؟ پژمان فر با 
تأکید بر اینکه وزارت ارتباطات حق ورود به محتوا 
را ندارد، تصریح کرد: ورود سامس��ونگ به عرصه 
محتوایی خاف قانون است. وی ادامه داد: چگونه 
وزیر ارتباطات با فیلتر ش��دن واتس آپ که امتیاز 
آن توس��ط فیس بوک خریده شده است مخالف 
است؟ تا زمانی که قانون تغییر نکرده همه ملزم به 
رعایت آن هستند و توجیه استفاده چند میلیون 
 نفر از یک ش��بکه غیرقانونی دلیلی برای قانونی 
بودن آن نیست. نماینده مردم مشهد با تأکید بر 
اینکه وزارت ارتباطات حق ورود به محتوا را ندارد، 
تصریح کرد: ورود سامسونگ به عرصه محتوایی 

اینترنت خاف قانون است.

پورنصاری: کالاهای دارای مجوز 
قانونی در تلویزیون تبلیغ می شوند

دبیر شورای بیماری های خاص صداوسیما درباره 
وضعیت تبلیغ کالاهای مضر در تلویزیون می گوید: 
کالاهای مضر در تلویزیون تبلیغ نشده و نمی شود، 
بلکه هر کالایی که مجوز قانونی دارد تبلیغ می شود. 
عب��اس پورنصاری در گفت وگو با ایس��نا، در ادامه 
بیان کرد: ممکن اس��ت کالایی مجوز تبلیغ داشته 
باش��د اما یکی بیاید و بگوید فان کالا قابل قبول 
نیس��ت ، در این صورت ما مرجع آن نیستیم چون 
مجوزش را گرفته ای��م. وی همچنین درباره تعامل 
با وزارت بهداش��ت نیز عنوان کرد: در صداوس��یما 
شورایی تشکیل داده ایم که وزارت بهداشت ، صنایع 
و دستگاه های مرتبط در امر تولیدات داخلی در آن 
حضور دارند و نظراتشان را اعمال می کنند و در واقع 
یک تعامل کامل وجود دارد. پورنصاری بر جلوگیری 
از تبلیغ کالاهای غیرمجاز تاکید کرد و گفت: آقای 
ضرغامی نیز همیشه بر سامت جامعه تاکید دارد؛  
ضمن اینکه صداوس��یما بر مبنای حفظ و ارتقای 

سامت جامعه تبلیغ می کند.

صالحی: آمار ارائه کتاب های دینی 
به نصف تقلیل یافته است

سیدعباس صالحی در اختتامیه 
پنجمین جش��نواره کتاب دین 
و پژوهش های برتر با اش��اره به 
اینکه کت��اب به عن��وان عصاره 
تمدن س��ازی و در مب��دا ای��ن 
حرکت و نقط��ه اوج یک تمدن اس��ت، افزود: دین 
نیز به عنوان روح فرهنگ انس��انی است که ترکیب 
کتاب و دین یک ترکیب مقدسی است.  به گزارش 
تسنیم، معاون فرهنگی وزارت ارشاد ادامه داد: رصد 
کمی با شاخص های متنوع و متفاوت می تواند یکی 
از افق های این جش��نواره ها باش��د. به عنوان مثال 
براس��اس آمار ارائه ش��ده از یکم فروردین تا چهارم 
اردیبهشت ماه سال جاری 328 عنوان کتاب در حوزه 
دین ارائه شده که در رتبه پنجم قرار می گیرد. این در 
حالی است که کتاب های حوزه علوم عملی با 585 
عنوان، ادبیات، کتاب کودک و نوجوان و حوزه علوم 
اجتماعی به ترتیب رتبه ه��ای اول تا چهارم را دارند.  
صالحی افزود: در مقایسه با سال گذشته در این مدت 
زمانی که کتاب های دینی با 686 عنوان رتبه اول را 
داشت، شاهد هستیم که ارائه کتاب های حوزه دین 
به نصف کاهش پیدا کرده است. وی در پایان گفت: 
اگر باور داریم دین، روح فرهنگ جامعه انسانی است 
باید با نگاه های ترکیب��ی و ترمیمی فضایی را برای 

رصد و پایش آثار مکتوب دینی فراهم کنیم.

درگذشت نیما وارسته
نوازنده و تنظیم کننده موسیقی پاپ

و  نوازن��ده  وارس��ته،  نیم��ا 
تنظیم کننده سرشناس موسیقی 
پاپ ط��ی حادثه ای که ناش��ی 
از نارس��ایی قلبی عنوان ش��ده 
اس��ت، دار فانی را وداع گفت. به 
گزارش مهر، طبق گفته داریوش صالح پور از دوستان 
و نزدی��کان این نوزانده ویول��ن و تنظیم کننده آثار 
موسیقایی پاپ کشورمان  29 اردیبهشت ساعت 12 
شب یکی از همسایه های نیما وارسته با وی تماس 
گرفته و خبر داده این هنرمند در اس��تخر به دلیل 
هوای بسته و نارسایی قلبی دچار حادثه شده و جان 
خود را از دست داده است. صالح پور در این گفت وگو 
خاطرنشان کرده است: بعد از حضور ما متاسفانه کار 
از کار گذشته بود و این هنرمند دارفانی را وداع گفته 
بود این در حالی است که پلیس نیز برای تحقیقات 

بیشتر در محل حادثه حضور پیدا کرده بوده است. 

برمهانی: نگرانی ایوبی 
تعجب برانگیز است

کارگردان  برمهان��ی،  محس��ن 
مس��تند کری��م  در واکنش به 
س��خنان حجت الله ایوبی که در 
گفت وگویش مطرح کرده است، 
واکنش تونسی ها و عدم نمایش 
فیلم های ایرانی، به نمایش فیلم »کریم« بود و این 
مستند را تحریک کننده و دارای تبلیغات مستقیم 
مذهب��ی دانس��ته و علت توقیف برخ��ی فیلم ها را 
اکران این فیلم برش��مرده، گفت: آقای ایوبی معاون 
سینمایی است و از معاون سینمایی انتظار می رود 
مواضع فرهنگی جمهوری اس��امی را بیان کند نه 
مواضع سیاس��ی و دیپلماتیک، چراک��ه در مواضع 
سیاسی و دیپلماتیک رویکردی به مسائل مختلف 
وج��ود دارد و ماحظاتی وج��ود دارد اما در عرصه 
فرهنگ این امر متفاوت اس��ت. ش��ما می بینید که 
آمریکا از یک طرف با ما مذاکره می کند و از س��وی 
دیگر فیلم هایی چون »300« را می سازد لذا دلیلی 
ندارد ما همان وزنی را پیش  ببریم که در سیاس��ت 
خارجی کش��ورمان پیش می بریم. برمهانی درباره 
مس��تند »کریم« به فارس گفت: این فیلم، داستان 
زندگی پس��ری به نام »کریم« است که حتی سعی 
کردیم غلظت حرف های او را کم کنیم و حرف ها را 
واقع بینانه تر بیان کرده و هیچ اغراقی نداشته باشیم. 
کریم آن چیزی اس��ت که شما می بینید و الان هم 
هست و می توانند با او صحبت کنند؛ او همچنان در 
یک منطقه فقیرنشین زندگی می کند و می توانند 
برون��د ببینند آیا این حرف ها مال او اس��ت یا خیر. 
این مستندس��از کشورمان با ابراز تعجب از سخنان 
ایوبی اظهار داشت: تعجب کردم که معاون سینمایی 
کش��ور نگران از فیلمی اس��ت که در حد 30 ثانیه 
درباره حضرت صاحب الزمان صحبت کرده است. وی 
در این باره افزود:  در این باره باید بگویم که »کریم« 
صفحه فیس بوکی داش��ت که در آن به زبان عربی 
درباره حضرت مهدی)عج( نوشته بود که به ایشان 
اعتقاد دارم و ایشان به دنیا خواهند آمد که این همان 
تفکر اهل سنت درباره آن حضرت است و در آن فیلم 
هم همین است یعنی کریم حرف اهل تسنن را نقل 
کرده است و تبلیغ تشیع نیست. این خیلی بد است 
که اگر حرف حق��ی را توقیف می کنند، بگوییم ما 
بد عمل کردیم و سریع به دولت گذشته بچسبانیم؛ 
جالب است بدانید که یک متفکر عرب درباره توقیف 
فیلم های ایران��ی در تونس گفته این نش��انه نفوذ 
وهابیت در تونس اس��ت نه نش��انه ضعف عملکرد 
ایرانی ها. وی با بیان اینکه مستند »کریم« ربطی به 
دولت گذشته ندارد، افزود: در آن زمان هرچقدر زنگ 
و تماس با آقای شمقدری گرفتیم حاضر نشد فیلم 
را ببین��د و در جریان تولید فیلم نبود و اینکه آقای 
ایوبی می گوید این فیلم تحت س��یطره دولت قبل 
ساخته شده عجیب است. اگر حرف مستند حرف 
حقی است سند افتخار است و اگر ناحق است باید 
دلایل آن را بگویید نه اینکه دست را در برابر برخی 

حمات بالا ببریم.

حمایت حیایی از تیم ملی در ایران
امین حیایی گف��ت، حمایت از 
تیم ملی در ایران و در کنار مردم 
را ب��ه حض��ور در برزیل ترجیح 
می دهد. پس از صحبت هایی که 
درباره رفتن هنرمندان به برزیل 
در محافل مختلف پی��ش آمد، امین حیایی گفت: 
م��ن به برزیل نمی روم و در ایران در کنار مردم تیم 
ملی را حمایت می کنم. به گزارش باشگاه خبرنگاران، 
وی ادام��ه داد: حرف و حدیث هایی برای هنرمندان 
درس��ت ش��ده که واقعا در ش��أن و ش��خصیت ما 
هنرمندان نیست و با توجه به همین مورد از رفتن به 
برزیل منصرف شدم. حیایی در خاتمه ضمن آرزوی 
موفقیت برای تیم ملی فوتبال کش��ورمان در جام 
جهانی 2014 برزیل عنوان کرد: پیشاپیش آرزوی 

موفقیت و سربلندی برای تیم ملی ایران را دارم.

پرتوی در قطعه نام آوران  آرام گرفت
در ش��رایطی که پس��ر زنده یاد 
پرتوی پس از ف��وت پدرش در 
مصاحبه هایش با خبرگزاری های 
مختل��ف تاکید داش��ت که در 
حال پیگیری ب��رای دفن پیکر 
ایش��ان در قطعه هنرمندان هستیم اما این عکاس 
انقاب و ثبت کننده تصویر لحظه دیدار همافران با 
امام )ره( که پایه های نظام شاهنش��اهی را به لرزه 
درآورد در قطعه هنرمندان جای نگرفت و در قطعه 
نام آوران آرام گرفت.  به گزارش مهر، علی مرادخانی، 
معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارش��اد اسامی 
در حاشیه مراسم بدرقه پیکر حسین پرتوی، عکاس 
انقاب در جم��ع خبرنگاران درباره رس��یدگی به 
وضعیت هنرمندان پیش از درگذشت آنها گفت: ما 
امیدوار هس��تیم این اتفاق بیفتد و در زمان حیات 
هنرمن��دان از آنه��ا حمایت ش��ود، همان طور که 
تاکنون آنچه از دست ما برآمده انجام داده ایم و بعد 
از این هم چنین خواهیم ک��رد. وی درباره پرتوی 
ه��م گفت: درب��اره آقای پرتوی بای��د بگویم وقتی 
من به معاونت آمدم بیماری ایشان پیشرفت کرده 
ب��ود. با این حال تاش خود را می کنیم تا به دیگر 
هنرمندان رسیدگی کنیم. معاون امور هنری وزارت 
ارشاد در بخش دیگری از سخنانش از موافقت خود 
ب��رای تدفین پیکر عبدالحس��ین پرتوی در قطعه 
هنرمندان سخن گفت اما تاکید کرد پیش از آن از 
سوی مسجدجامعی، رئیس شورای شهر تهران این 
مساله به قطعیت رسیده بود که پیکر عبدالحسین 
پرتوی در قطعه نام آوران بهشت زهرا )س( به خاک 

سپرده شود.
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زهرا قزیلی: برگزاری جام جهانی فوتبال و حضور تیم 
ملی کش��ورمان در بازی های جام جهانی بر بسیاری 
از فعالیت ها س��ایه می افکند؛ مدارس از مدت ها قبل 
اعام کردند امتحانات پایانی سال تحصیلی زودتر از 
موعد مقرر برگزار می شود تا دانش آموزان با فراغ بال 
بتوانند مسابقات را دنبال کنند. در این برهه از زمان 
ش��بکه های تلویزیونی هم ت��اش می کنند با پخش 
مستقیم مسابقات نظر مخاطبان خود را به برگزاری 
این رویداد مهم ورزشی جلب کنند. بازار کسب و کار 
رونق س��ابق را نخواهد داشت زیرا بسیاری از مردم تا 
پاسی از شب در خانه ها مشغول دیدن این مسابقات 
مهیج هستند. شاید بتوان گفت همه مراکز سرگرمی 
و تفریحی در مدت برگزاری مس��ابقات جام جهانی از 
رونق شان کاسته خواهد شد. سالن های سینما هم در 
این مدت مش��تریان ثابت خود را از دست می دهند 
و س��ینماداران با توجه به هزینه های گزاف سالن ها 
)حامل های انرژی، هزینه نگهداری سالن، استهاک 
دستگاه های نمایش دهنده و...( مجبور هستند سالن 
س��ینما را باز نگه دارند و پذی��رای تعداد معدودی از 
مشتریان باشند.  اکران اول بهار با فروش 15 میلیارد 
توماني، گیش��ه اي پررونق را براي سینماي ایران رقم 
زد. 5 فیلم در اکران اول بهار روی پرده سینماها رفت؛ 
فیلم هایی چون »معراجی ها«، »طبقه حساس« »چ«، 
»خ��ط ویژه« و »با دیگران«. ج��ز فیلم »با دیگران« 
بقیه فیلم هاي اکران اول بهار به باش��گاه میلیاردی ها 
پیوستند و 2 فیلم هم بالاي 5 میلیارد تومان فروختند. 
عده ای معتقدند شورای صنفی نمایش با تصمیم گیری 
برای اکران نوروز دس��ت خود را در طول سال خالی 
ک��رد زیرا 4 فیلم پرمخاط��ب را در کنار هم قرار داد، 
اگر 2 فیلم  را در اکران اول نوروز و  2 فیلم دیگر را در 
زمان های مناسب دیگر اکران می کرد، دست سینمای 
ایران از فیلم های پرمخاطب خالی نمی ماند. فیلم های 
جشنواره فجر بضاعت س��ینمای ایران است و تعداد 
انگشت شماری از فیلم های اکران شده در این جشنواره 
قابلیت جذب مخاطب مناسب را خواهند داشت. با این 
تصمیم ش��ورای صنفی نمایش درباره اکران نوروز به 
نظر می رس��د دس��ت س��ینمای ایران در فصل های 
دیگر خالی است. ش��اید شورای صنفی نمایش تاب 
تحمل فش��ارها را نداش��ت و ترجیح داد بدون توجه 
به فصل های دیگر اکران، چهار فیلم قدرتمند را کنار 
هم قرار دهد تا س��ینمای ایران تنها نوروز پررونقی را 
تجربه کند.   با این اوصاف، چشم امید سینمای ایران 
به »شهر موش ها« است؛ همانگونه که رئیس سازمان 
سینمایی در کنار همسرش در مراسم بازدید از پشت 
صحنه این فیلم خطاب به عوامل سازنده آن این جمله 
را گفت: چشم امید سینمای ایران در فروش و جذب 
مخاطب به فیلم »شهر موش ها« است. حال باید دید 
این فیلم می تواند آنگونه که شایسته است مخاطب را 
جذب کن��د و هزینه تولید آن که به گفته کارگردان 
7 میلیارد تومان بوده اس��ت را تامین کند یا خیر. اما 
فیلم هاي اکران نوروز به تدریج جاي خود را به آثاري 

مي دهد که در موعد اکران دوم بهار به نمایش عمومي 
درمي آیند. در شرایط فعلی که همه خانواده ها درگیر 
امتحانات پایان ترم مدارس هستند و دانشجویان خود 
را برای امتحانات پایان ترم آماده می کنند  و مسابقات 
جام جهانی مزید بر علت اس��ت، 2 فیلم س��ینمایی 
»متروپل« ساخته مسعود کیمیایی و »اشباح« ساخته 
داریوش مهرجویی به فاصله یک هفته در سینماهای 
تهران و برخی شهرها اکران شده است.  2 کارگردان 
مطرح سینمای ایران، مس��عود کیمیایی و داریوش 
مهرجوی��ی هر دو طرفداران خاص خ��ود را خواهند 
داشت  اما شرایط برای اکران هر 2 فیلم در یک زمان 
مناسب نیس��ت؛ از یک سو امتحانات و از سوی دیگر 
مس��ابقات جام جهانی روی فروش فیلم ها تاثیر خود 
را خواهد گذاش��ت.  شورای صنفی نمایش در اکران 
فیلم ها دخالتی نمی تواند داشته باشد اما می توانست 
با درایت و تدبیر، صاحبان این آثار را راهنمایی کند تا 
هر دو فیلم در یک زمان و به فاصله ای اندک نمایش 
داده نشوند. درست است که ذائقه مخاطبان هر یک از 
فیلمسازان متفاوت خواهد بود اما شورا می توانست با 
راهنمایی  صاحبان فیلم، یکی از این آثار را که مربوط 
به کارگردانان صاحب س��بک سینمای ایران است به 
زمان دیگری موکول کند. ه��ر دوی این کارگردانان 
برندهای س��ینمای ایران هس��تند و اکران فیلم های 
آنها به فاصله اندک پیش بینی می ش��ود که به هر دو 
فیل��م لطمه خواهد زد. اگر یکی از این فیلم ها به بعد 
از جام جهانی موکول می ش��د ش��اید شرایط بهتری 
برای فیلم ها مهیا می ش��د.  البته در این میان عده ای 
معتقدند فیلم خوب در هر فصل و زمانی کار خود را 
به درس��تی انجام می دهد و مخاطب را با خود همراه 
می کند. فیلم خوب نیازمند فصل و زمان نیست زیرا 

در هر زمانی توان جذب مخاطب را خواهد داشت. 
قطبی: فیلم خوب در هر زمانی می فروشد ■

امیر قطبی، مدیر ف��روش پخش فیلمیران درباره 

اک��ران همزمان دو فیلم کارگردانان مطرح س��ینمای 
ایران به خبرنگار »وطن امروز« گفت: طبیعی است ما 
هرچه به جام جهانی نزدیک تر می شویم مخاطب کمتر 
می ش��ود. با اکران فیلم های کارگردانان مطرح تاش 
ش��ده است  حداقل تماشاچی حرفه ای سینما  را نگه 
داریم. هر چهار سال یک بار جام جهانی برگزار می شود 
و سینماها با برگزاری جام جهانی دچار رکود می شوند. 
وی در ادامه گفت: من به ش��خصه معتقدم فیلم خوب 
در  هر زمان که اکران شود می فروشد و مخاطب را به 
سینما می کشاند. زمان برای فیلم خوب  مهم نیست. به 
طور نمونه فیلم »آکواریوم« ساخته ایرج قادری درست 
ابتدای ماه مبارک رمضان  روی پرده رفت. در آن زمان 
هیچ کس عاقه ای به اکران فیلمش نداش��ت اما فیلم 
اکران ش��د و به فروش بسیاری خوبی دست یافت. به 
عقیده من فصل و زمان مهم نیست، فیلم مهم است.  
اما نکته حائز اهمیت این است که هر دو کارگردان نامی 
کشور آنگونه که شایسته نام آنهاست نتوانستند توقع 
مخاط��ب را برآورده کنند و هر دو فیلم با واکنش های 
منفی متعددی در زمان برگزاری جشنواره مواجه شد. 
این دو کارگردان نتوانستند انتظارات دوستدارانشان را 
برآورده کنند و حال در ش��رایط فعلی که گفته ش��د، 
شاید نتوانند در کنار هم مخاطب را به سینما بکشانند. 
اگر فیلم ها نتوانند مخاط��ب را جذب کنند، صاحبان 
فیلم ها از نمایش آثارشان  بر پرده سینماها می هراسند، 
همین امر باعث می ش��ود فیلمی اکران نشود و صف 
طولانی برای اکران عید فطر به وجود بیاید و فش��ارها 
برای اکران این زمان دوچندان شود. از سوی دیگر رکود 
سینما ها ارمغان تصمیم غلط شورای صنفی در ابتدای 
س��ال و عدم راهنمایی درست صاحبان فیلم در اکران 

دوم بهار برای سینمای ایران خواهد بود. 
س�عیدی پور: صاحبان فیلم ه�ا علاقه ای به  ■

اکران در شرایط فعلی ندارند
رضا س��عیدی پور، مدی��ر پردی��س آزادی درباره 

اکران دو فیلم »اش��باح« و »متروپل« به فاصله کوتاه 
در سینماهای تهران و برخی شهرستان ها به »وطن 
امروز« گفت: از نظر س��ینماداران اکران این دو فیلم 
نکته مثبتی اس��ت. نمی توانیم بگویی��م نباید اکران 
می ش��د زیرا رقابت در همه زمینه ه��ا  موجب رونق 
می ش��ود. مهرجویی و کیمیای��ی، کارگردانان مطرح 
و بزرگی هس��تند و اسمش��ان مایه اعتبار و موجب 
موفقی��ت فیلم اس��ت. البته نکات دیگ��ری از جمله 
فیلمنامه و بازیگر نیز برای جذب مخاطب موثر است.  
وی در ادامه گفت: در شرایط  فعلی اگر فیلم ضعیف 
اکران می ش��د معلوم نبود چ��ه اتفاقی می افتاد. اکثر 
صاحبان فیلم عاقه ای به اکران فیلم هایشان در این 
زم��ان ندارند. این کارگردانان بالاخره مخاطب خاص 
خودش��ان را دارند زیرا دارای سبک خاصی هستند و 
به نظرم به نفع سینمادارهاست که این دو فیلم اکران 
شد. سعیدی پور درباره تاثیرات جام جهانی بر سینماها 
گفت: ما این زمان را باید پشت سر بگذاریم، طبیعی 
است که جام جهانی بر سالن های سینما تاثیر خواهد 
گذاش��ت و س��ینماها با یک رکود یک ماهه مواجه 
خواهند ش��د. صاحبان فیلم می ترس��ند و فیلم های 
خوب را اکران نمی کنند و منتظر عید فطر می مانند. 
به نظر می رسد اکران دوم بهار رونق اولیه  را نخواهد 
داش��ت و مخاطب افت محسوسی خواهد داشت زیرا 
به رغ��م اینکه کیفیت فیلم هایي که در گروه دوم قرار 
مي گیرد بالا نیست، دو اتفاق مهم � برگزاري امتحانات 
دانش��جویان و دانش آموزان و مسابقات جام جهاني � 
قطع��اً روي فروش فیلم ها تأثیر مي گذارد. نکته حائز 
اهمیت دیگر اینکه اگر فیلمي قابلیت بالا و توان جذب 
مخاطب را داش��ته باشد قطعاً در هر زمان کار خود را 
به درس��تی انجام می دهد و مخاطب را با خود همراه 
می کند. با توجه به بضاعت سینمای ایران  باید منتظر 
باشیم و ببینیم آیا »ش��هر موش ها« می تواند دوباره 

رونق را به سینما بازگرداند؟ 

جناب آقای ایوبی، ریاست محترم سازمان سینمایی 
 مرا می شناسید. خاطرتان هست که به دفترتان آمدم و 
با هم گفت وگو کردیم و سؤالاتم را با شما نه از سر غرض 
و مرض، بل از س��ر دلسوزی مطرح کردم. گفتم شاید 
این گفت وگو مفید حال باشد اما شما نپذیرفتید که در 
حوزه سینما با مشتی پاچه خوار و چوب به دست مواجه 
هستید. به شما گفتم آقای ایوبی! هنر - صنعت سینما 
می طلبد که داد و س��تد وجود داشته باشد. خاطرتان 
هست گفت وگوی مان قبل از جشنواره فیلم فجر برگزار 
شد. به شما گفتم جناب ایوبی! با این وضعیت تولید 
و گفتمان حداقلی س��ینما باید از س��ایر کشور های 
خارجی فیلم بیاوریم و در اینجا نمایش دهیم تا سایر 
کشورهای دنیا در یک تعامل، فیلم های ایرانی را اکران 
کنند و با ارزآوری در سینما پویا و سربلند شویم و پیام 
ملت به سایر ملل تس��ری یابد. آخر نمی دانم چرا در 
طول 9 ماه اخیر مس��ؤولان فعال در اغلب حوزه های 
دولتی خودشان را عقل کل می دانند و منتقدان را عقل 
جزء. جناب ایوبی! عمر ژورنالیستی نگارنده از مرز 14 
س��ال تجاوز کرد، 13 بهار را روزنامه نگار بوده ام. چرا از 
همان جنس سخنانی می گویید که منتقدان سینما، 
کارشناسان راستین نیستند و بی شناسنامه اند. از نظر 
شما کارشناس��ان یعنی همان مداحان و مجیزگویان 
رسانه ای که به لطف دوستان، برخی از آنان در جشن 
رسانه بنیاد سینمایی فارابی موفق به اخذ جایزه شدند. 
جن��اب ایوبی! من روزنامه ن��گارم. روزنامه نگار یعنی از 
م��ردم و برای م��ردم. پس آنجا ک��ه اعتراض می کنم 
و ب��ه رانت خواری می تازم یعنی س��پر مردم هس��تم 
و از بیت الم��ال عموم��ی محافظت می کن��م تا در اثر 
سوءمدیریت تلف نشود. پس هر جا بر شما و عملکرد 
ش��ما شوریده ام تکلیفم با مردمم مشخص بوده است. 
می دانم شما مدیری هستید که به صداقت فردی شما 
می توان باور داشت اما شما وارد عرصه سیاست شده اید 
و با سیاست بازی پاسخ منتقدان را می دهید. لازم است 
یادآوری کنم درباره قضیه تونس که همچنان اعتقاد 
دارم نتوانستید، وظیفه شما نبود که فیلم های ایرانی 
را زیر بغل بگذارید و بروید در حین اکران فیلم جلوی 
در س��ینما به میهمانان خوشامد بگویید. وظیفه شما 
این است متخصصان مقوله پخش و نمایش در حوزه 
بین الملل را منصوب کنید و آنان که به کار می گمارید 
و برگزی��دگان متخصص منصوب، این مهم را برعهده 
گیرند و انجامش دهند. وظیفه ش��ما این اس��ت که 
زیردس��تان متخصص داشته باشید و از آنان بخواهید 
پرچم سینمای ایران را در سایر کشورهای خاورمیانه 
و عرب زبان ب��ه اهتزاز درآورند. جن��اب ایوبی! اکران 
فیلم ایرانی در اروپا و آمریکا که از محالات اس��ت اما 

اهتمام ورزی برای اکران فیلم 
در خاورمیانه آنچنان دشوار نیست، فقط مدیر پیلتن 
می خواهد و مرد عمل. جناب ایوبی! 30 سال است که 
در اساسنامه بنیاد سینمایی فارابی آمده است وظیفه  اش 
اکران تولیدات س��ینمای ایران در س��ایر کشورهای 
جهان است اما این بنیاد در طول این 30 سال از انجام 

ش  ظیف��ه  ا و
شانه خالی کرده است 

و به جای نش��ان دادن مس��یر درست، س��اده ترین و 
مهلک ترین راه را به سینماگران ایران نشان داد، یعنی 
همان رفتن به جشنواره های فرنگی. جناب آقای ایوبی! 
30 سال است که آقایان شجاع نوری و اسفندیاری در 
مسند بخش بین الملل نشس��ته اند و دست از سر این 

حوزه برنمی دارن��د. از میان انتصاب  ها از انتخاب آقای 
آرش امینی در حوزه بین الملل هم آبی گرم نمی شود. 
م��ا در این مملکت تحصیلک��رده فرنگ رفته در حوزه 
پخش و نمایش بین المللی کم نداریم. چرا یک بار از این 
نیروهای ورزیده و خبره که با سازوکار بین المللی آشنا 
هستند، استفاده نمی کنید. آقای ایوبی! دلمان پر است 
در سی و اندی ساله بخش بین الملل فارابی که ثبت با 
س��ند برابرش به نام برادران شجاع نوری و اسفندیاری 
است و امکان نمایش فیلم های فاخر ایران در دوغوزآباد 
کلنگ دره بورکینافاسو ندارند. به خدا هم اسفندیاری 
اهل رانت و رانتخواری نیس��ت هم جناب شجاع نوری 
از س��امت حرف��ه ای نجیبانه ای برخوردار اس��ت اما 
مشکل اینجاست که این کاره نیستند و فقط با حضور 
در جشنواره های مختلف اغنا می شوند. رئیس بزرگوار 
س��ازمان س��ینمایی! منتقد عملکرد دولت به معنی 
مخالف خوانی و توی کار سیس��تم فرهنگی گذاشتن 
نیست، معنایش اتهام زنی نیست، ما اعتقاد داریم مشی 
اتخاذ شده از جانب شما غلط است اگرنه ادب و منش 
ش��ما بر جریده تاریخ ثبت اس��ت. البته جناب ایوبی! 
شما آدم خوبی هس��تید اما اشتباهاتی هم دارید. اگر 
روش و س��لوک مدیریتی شما صحیح بود هیچگاه به 
تونس پای نمی گذاش��تید و دیگران را به اکران فیلم 
در تون��س و چنی��ن کاری وادار و خود از رفتن امتناع 
می کردید تا ضایع کردن سینمای ایران توسط تونس 
برای ارشد ترین مدیر سینمایی مملکت هزینه سیاسی 
در بر نداش��ته باش��د. آقای ایوبی! در این مجال عرض 
می کن��م آیا صدای پای هولن��اک صندلی های خالی 
س��ینماهای وطنی را نمی شنوید که به فکر نمایشی 
 GEM TV تونسی افتاده  اید؟ آن سوی آب ها شبکه
هر روز به شبکه هایش می افزاید و سعی می کند مردم 
ایران را پای تلویزیون نگاه دارد و در این بزنگاه تاریخی 
نمایش چند تا فیلم در تون��س دردی را دوا نمی کند 
بل کشاندن مردم از پای شبکه های ماهواره ای فضیلت 
است. آقای ایوبی! اجازه ندهید مرگ سینما در دوران 
مدیریتی شما اتفاق بیفتد. باور کنید برای شما یک راه 
بیشتر باقی نمانده اس��ت. مگر عمل کنید به آنچه از 
سر مهر به شما گفتم و باور داشته باشید که فیلم های 
شبه روش��نفکری پاسخگوی نسل جوان امروز نیست. 
س��ینمای ایران در حال مرگ اس��ت و آس های خود 
را در ن��وروز ارائه کرد و آس آنچنانی در س��بد ندارد. 
خواهش این منتقد سینما با اتکا به شناسنامه 14 ساله 
و 13 بهار دیده  اش این است که صدای مرگ سینما را 
با همه وجود بشنوید و دلخوش به آمار و اطاعات غلط 

اطرافیان نباشید. 
و من الله توفیق

گزارشی از اکران دوم بهار و وضعیت نامطلوب آن

رکود دوباره یا مرگ سینما!
تازه ها

وطن امروز  شماره 1322 چهارشنبه 31 اردیبهشت 1393

دلنوشته ای برای صرف فعل توانستن 

در بورکینافاسو هم نمی توانیم
علیرضا پورصباغ

نما

زیر سؤال بردن ما کاری ندارد
پس از انتش�ار تیتر »وطن امروز«  با عنوان »ایوبی رفت تونس اما نتونس�ت«، درباره حوادث اخیر سفر تونس، 
حجت الله ایوبی در یادداش�تی با عنوان »در تونس تونستیم، جاهای دیگر هم می تونیم« به تیتر »وطن امروز« 
واکنش نش�ان داد. به گزارش »وطن امروز« حجت الله ایوبی در صفحه ش�خصی فیس بوک خود نوش�ت: ظاهرا 
عده ای به رایحه تدبیر و تعقل حساسیت )آلرژی( دارند. البته حق هم دارند تو بی تدبیری هم نون هست و هم آب. 
اما خیال این جماعت راحت. مردم و بویژه سینماگرها تشنه اعتدال و تدبیرند و گوششان بدهکار این حرف ها 
نیست. امیدوار هم نباشید که ما نتونیم چون که ما کاربلدیم و خوب هم می تونیم. به هرحال این روزها بازار مکاره 
تهمت و دروغ خیلی پررونق شده. وقتی که با شهامت می گویند سازمان سینمایی 500 میلیون پول برای تشییع 
پیکر دو جوان ایرانی داده و می دانند که یک ریال هم نداده، زیر سؤال بردن جشنواره کن و سفر تونس که کاری 
نداره. وقتی که صریحا اعلام می کنند ما همایشی را تعطیل کرده ایم بعد هم متوجه می شوند که آن همایش اولا 

ربطی به ما نداشته و پیش از ما هم تعطیل شده و بعد هم هیچ اتفاقی نمی افتد، چرا ادامه ندهند. 
در بخش دیگری ایوبی اشاره می کند،  پس از بازگشتم، اختتامیه در اوج شکوه با حضور خانم منیژه حکمت و آقای 
راعی برگزار شد و پس از بازگشت همه و اتفاقا پس از پایان هفته سینما، یکی از سالن ها به عنوان اعتراض به اینکه 
پخش فیلم در آن سالن در قرارداد انجمن تونسی با آنها دیده نشده، جلوی پخش فیلم »بدرود بغداد« را گرفت. 
نمایندگان سیاس�ی و فرهنگی ما از سروصداهای ایران ش�گفت زده اند و غوغای رسانه ای ایران نه تنها سینمای 
ایران بلکه سینمای تونس را هم پر کرده... دوستانی که با امور بین الملل آشنا هستند و کمی با آداب و اصول روابط 
فرهنگی و سیاسی آشنایند، می دانند که ما تونستیم و خیلی هم خوب تونستیم... و این تازه بهار توانستن های 

ماست... به نفع همه است که گذشته را فراموش کنیم... پای آرامش سینمای ایران ایستاده ایم چون البرز...


